
 

 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg har den 17. september 2020 stillet følgende 

spørgsmål nr. 1805 (Alm. del) til sundheds- og ældreministeren, som hermed besva-

res endeligt. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Karina Adsbøl (DF). 

 

Spørgsmål nr. 1805:  

”Vil ministeren i samarbejde med landets kommuner udarbejde en samlet besvarelse 

af følgende spørgsmål: 

– Hvor mange borgere pr. 1.000 indbyggere modtager hjemmepleje?  

– Hvor mange kommunale plejehjemspladser er der i kommunen pr. 1.000 indbyg-

gere? 

– Hvor mange private plejehjemspladser er der i kommunen pr. 1.000 indbyggere? 

 – Hvor mange borgere er der gennemsnitligt pr. medarbejder på kommunens pleje-

hjem om natten?  

– Hvad er kommunens gennemsnitlige årlige udgifter pr. ældre borger, der på den 

ene eller anden måde modtager hjælp eller støtte fra kommunen? 

– Har kommunen inden for de sidste 5 år udført brugertilfredshedsundersøgelser for 

kommunens plejehjem og plejeboliger?  

Hvis ja, 

• Hvor ofte ge e føres såda e brugertilfredshedsu dersøgelser? 

• I hvor stor et o fa g i ddrages de pårøre de i brugertilfredshedsu dersøgelser e? 
– Har de private leverandører inden for de sidste 5 år udført brugertilfredshedsunder-

søgelser for de private plejehjem og plejeboliger?  

Hvis ja, 

• Hvor ofte ge e føres såda e brugertilfredshedsu dersøgelser? 

• I hvor stor et o fa g i ddrages de pårøre de i brugertilfredshedsu dersøgelser e? 

– Hvilken betydning har udligningsreformen for budgettet for ældreplejen i kommu-

nen? Skal der spares som konsekvens af reformen, er det muligt at bibeholde ni-

veauet, eller får ældreplejen flere midler på grund af reformen? 

– Hvor ofte indhentes der en offentlig straffeattest ved ansættelse af nyt personale i 

den kommunale ældrepleje? 

– Hvor mange klager/bekymringshenvendelser får kommunen i gennemsnit af pårø-

rende til en ældre beboer pr. plejehjem pr. år? (2019 tal). Bemærk, at spørgsmålet 

går på antallet af klager rettet til kommunen, og ikke til ledelsen på plejehjemmet. ” 

 

Svar: 

Spørgsmålet besvares på baggrund af eksisterende oplysninger, og besvarelsen er op-

delt, således at underspørgsmål besvares enkeltvis. Nogle spørgsmål besvares med 

bidrag fra Sundhedsdatastyrelsen, mens andre besvares med bidrag fra Kommuner-

nes Landsforening. 

 

Hvor mange borgere pr. 1.000 indbyggere modtager hjemmepleje? 

 

Sundhedsdatastyrelsen har til besvarelsen oplyst følgende: 
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Side 2 

”Su dhedsdatastyrelse  SDS  har so  bidrag til besvarelse  he tet tal fra Dan-

marks Statistiks hjemmeside samt opgjort antallet af plejehjemspladser på bag-

grund af plejehjemsoversigten.dk, jf. tabel 1. 

 

Tabel 1 viser, at 26 personer pr. 1.000 indbyggere modtog hjemmehjælp i 2019. 

I 2020 er der 6,1 kommunale plejehjemspladser og 1,4 private plejehjemspladser pr. 

.  i dbyggere.” 

 

Tabel 1: Modtagere af hjemmehjælp 2019 og plejehjemspladser 2020 

 

 Antal pr. 1000 indbyggere i Danmark 

Modtagere af hjemmehjælp* 26 

Kommunale plejehjemspladser** 6,1 

Private plejehjemspladser** 1,4 

Kilde: *AED06: Modtagere visiteret til hjemmehjælp, Danmarks Statistik. 

**CPR-registeret pr. 13. oktober 2020, Plejehjemsoversigten.dk pr. 9. oktober 2020, Sundhedsdatastyrelsen. 

Note: *Modtagere af hjemmehjælp er defineret som borgere der har modtaget hjemmehjælp jf. serviceloven §83 i 2019. Ifølge Dan-

marks Statistik er grundlaget for opgørelsen månedlige digitale indberetninger fra kommunerne. Der er variation i, hvor mange 

månederne kommunerne indberetter data for. Antal modtagere er derfor opgjort som et gennemsnit for de måneder som den 

enkelte kommune har indsendt. 

Antallet er beregnet på baggrund af Danmarks Statistiks befolkningstal i 1. kvartal 2019. 

 

**Plejehjemsoversigten indeholder oplysninger om alle plejehjem, plejecentre og friplejeboliger målrettet ældre. Private pleje-

hjem omfatter friplejehjem, selvejende plejehjem samt plejehjem, der er Offentlig-Private Partnerskaber. 

Antallet er beregnet på baggrund af hele den danske befolkning jf. CPR-registeret den 13. oktober 2020. 

 

Hvor mange kommunale plejehjemspladser er der i kommunen pr. 1.000 indbyggere? 

 

Se ovenstående bidrag fra Sundhedsdatastyrelsen. 

 

Hvor mange private plejehjemspladser er der i kommunen pr. 1.000 indbyggere? 

 

Se ovenstående bidrag fra Sundhedsdatastyrelsen. 

 

Hvor mange borgere er der gennemsnitligt pr. medarbejder på kommunens pleje-

hjem om natten?  

 

KL har til besvarelsen oplyst følgende: 

”KL har ikke opgørelser herfor – og det er e dvidere KL’s vurderi g, at der efterspør-
ges oplysninger, som de enkelte kommuner vil skulle bruge en del tid på at frem-

skaffe”. 
 

Hvad er kommunens gennemsnitlige årlige udgifter pr. ældre borger, der på den ene 

eller anden måde modtager hjælp eller støtte fra kommunen? 

 

KL har til besvarelsen oplyst følgende: 

”De samlede udgifter til ældrepleje udgør per 65+ årig borger 39.599 kr. baseret på 

regnskab 2019 i 20-pl. Per borger over  år svarer det til 3. 3 kr.” 

Har kommunen inden for de sidste 5 år udført brugertilfredshedsundersøgelser for 

ko u e s plejehje  og plejeboliger? Hvis ja, • Hvor ofte ge e føres såda e 
brugertilfredshedsundersøgelser? • I hvor stor et o fa g i ddrages de pårøre de i 
brugertilfredshedsundersøgelserne? 

https://www.statistikbanken.dk/AED06
https://www.statistikbanken.dk/AED06
https://plejehjemsoversigten.dk/
https://www.statistikbanken.dk/AED06
https://plejehjemsoversigten.dk/
https://www.statistikbanken.dk/statbank5a/selectvarval/define.asp?PLanguage=0&subword=tabsel&MainTable=FOLK1A&PXSId=199113&tablestyle=&ST=SD&buttons=0


 

Side 3 

 

KL har til besvarelsen oplyst følgende: 

”Det er KL’s opfattelse, at flere ko u er arbejder ed BTU udover de atio ale , 
men KL har ikke et samlet overblik herfor.”  
 

Derudover kan jeg oplyse, at på nationalt niveau har Sundheds- og Ældreministeriet 

siden 2007 løbende gennemført en landsdækkende, stikprøvebaseret brugertilfreds-

hedsundersøgelse vedr. tilfredsheden I ældreplejen. Den 8. og seneste blev lavet af 

Epinion for Sundhedsdatastyrelsen i februar og marts 2020. 

 

Har de private leverandører inden for de sidste 5 år udført brugertilfredshedsunder-

søgelser for de private plejehje  og plejeboliger? Hvis ja, • Hvor ofte ge e føres 
sådanne brugertilfredshedsundersøgelser? • I hvor stor et o fa g i ddrages de pårø-
rende i brugertilfredshedsundersøgelserne?  

 

KL har til besvarelsen oplyst følgende: 

”KL har ikke opgørelser herfor – og det er e dvidere KL’s vurderi g, at der efterspør-
ges oplysninger, som de enkelte kommuner vil skulle bruge en del tid på at frem-

skaffe”. 
 

Hvilken betydning har udligningsreformen for budgettet for ældreplejen i kommu-

nen? Skal der spares som konsekvens af reformen, er det muligt at bibeholde ni-

veauet, eller får ældreplejen flere midler på grund af reformen? 

 

KL har til besvarelsen oplyst følgende: 

”KL har ikke opgørelser herfor – og det er e dvidere KL’s vurderi g, at der efterspør-
ges oplysninger, som de enkelte kommuner vil skulle bruge en del tid på at frem-

skaffe”. 
 

Hvor ofte indhentes der en offentlig straffeattest ved ansættelse af nyt personale i 

den kommunale ældrepleje? 

 

KL har til besvarelsen oplyst følgende: 

”KL har ikke opgørelser herfor – og det er e dvidere KL’s vurderi g, at der efterspør-
ges oplysninger, som de enkelte kommuner vil skulle bruge en del tid på at frem-

skaffe”. 
 

Hvor mange klager/bekymringshenvendelser får kommunen i gennemsnit af pårø-

rende til en ældre beboer pr. plejehjem pr. år? (2019 tal). Bemærk, at spørgsmålet 

går på antallet af klager rettet til kommunen, og ikke til ledelsen på plejehjemmet. 

 

KL har til besvarelsen oplyst følgende: 

”KL har ikke opgørelser herfor – og det er e dvidere KL’s vurderi g, at der efterspør-
ges oplysninger, som de enkelte kommuner vil skulle bruge en del tid på at frem-

skaffe”. 
 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

Magnus Heunicke      /      Mikkel Meinhardt Eskildsen 


